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Nyomtatott és online sajtó 
 

Novák Katalin: Elon Musk személyében egy új szövetségesünk lett a családok 

szabadságharcában és a békemisszióban 
2023. szeptember 26. – MTI, hirado.hu, Origo.hu, Mandiner, Magyar Hírlap, Magyar Nemzet, 

PannonRTV 

Novák Katalin a világot érintő demográfiai válság megoldási lehetőségeiről is tárgyalt Elon 

Musk, a Tesla autógyártó vállalat alapító-vezérigazgatójával, a cég közelmúltban átadott 

központjában, Austinban hétfőn. Az üzletember egyik kisfiával fogadta a magyar államfőt, 

majd az államfő az alapító-vezérigazgatóval négyszemközti megbeszélést folytatott. Novák 

Katalin a tervezettnél jóval hosszabb, két órás beszélgetés első perceiben kifejtette, hogy a 

klímaváltozás megoldandó problémája mellett a demográfiai válságra kevesebb figyelem vetül. 

Felidézte, hogy tárgyalópartnere a közelmúltban úgy nyilatkozott, a népesedési válság 

komolyabb kérdés, mint a klímaváltozás. A köztársasági elnök megállapította, hogy miközben 

a klímaváltozás kezelendő kérdés, ugyanakkor "ha nincsenek következő generációk, akkor 

nincs értelme a Földre se vigyázni" - fogalmazott a magyar államfő. Novák Katalin elmondta, 

hogy elkötelezettje a családok ügyének és a demográfiai kérdés kezelésének. Magyarországon 

a családpolitika kiemelt ügy volt az elmúlt évtizedben, ezért sikerült javulást elérni a 

demográfia terén - tájékoztatta Elon Muskot, akit a közelmúltban meghívott a Budapesti 

Demográfiai Csúcsra is. Novák Katalin a találkozót úgy értékelte, hogy "egy új szövetségesünk 

lett a családok szabadságharcában, aki ismeri és elismeri Magyarország családközpontú 

programját".(…) A Sándor-palota tájékoztatása szerint a beszélgetés témái között az ukrajnai 

háború is szerepelt, amellyel kapcsolatban Elon Musk és Novák Katalin egyetértettek abban, 

hogy mielőbbi tűzszünetre és tartós békére van szükség.  

 

Orbán Viktor: Magyarország nem támogatja Ukrajnát, amíg vissza nem állítják a 

kárpátaljai magyarok jogait 
2023. szeptember 25. – MTI, hirado.hu, Origo.hu, Demokrata, Index.hu, Krónika, Telex.hu 

Magyarország semmilyen kérdésben sem támogatja Ukrajnát a nemzetközi életben, amíg 

vissza nem állítják azokat a korábbi törvényeket, amelyek garantálták a kárpátaljai magyarok 

jogait - jelentette ki Orbán Viktor miniszterelnök hétfőn napirend előtt az Országgyűlésben. A 

kormányfő emlékeztetett: a tanévkezdéskor a kárpátaljai munkácsi magyar középiskola új 

ukrán vezetése megtiltotta, hogy az iskolai eseményeken a magyar himnuszt énekeljék és a 

magyar nemzeti színeket viseljék. Az ukránok évek óta sanyargatják a magyar iskolákat, ukrán 

iskolákká akarják azokat alakítani, és ha ez nem megy, be akarják őket zárni - fogalmazott 

Orbán Viktor. Hangsúlyozta: a magyar kormány minden nemzetközi fórumon harcol a 

kárpátaljai magyarok, különösen a magyar gyerekek jogaiért. 
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Szili Katalin: Európa stabilitása csak akkor biztosítható, ha a nemzeti közösségek 

biztonságban élhetnek 
2023. szeptember 25. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Krónika, Vajma.info 

Európa stabilitása csak akkor biztosítható, ha a nemzeti közösségek biztonságban, és az 

európai szubszidiaritás elvét is figyelembe véve saját önigazgatásban élhetnek - mondta Szili 

Katalin miniszterelnöki főtanácsadó hétfőn egy kerekasztal-beszélgetésen Sepsiszentgyörgyön. 

"Nekünk az a dolgunk, hogy ahol alaptalan, jogtalan vádak hangzanak el, ott védjük egymást" 

- közölte Szili Katalin, hozzátéve, hogy a határon túli magyar közösségek csak így érezhetik 

biztonságban magukat, így érezhetik, hogy nincsenek kiszolgáltatva a többségnek, az 

atrocitásoknak. Hangsúlyozta: az európai identitás a nemzeti önazonosságok összessége, 

Európa ezen kultúrák önazonosságából létezik, ezért is nagyon fontos az őshonos nemzeti 

közösségek védelme. Emlékeztetett, hogy az európai szubszidiaritás elve alapján lehetséges az 

önrendelkezés, és a székelyek semmi olyat nem kérnek, ami Európában máshol nem létezne. 

Aláhúzta: a székelyföldi magyarok nem etnikai autonómiát akarnak, hanem területit, amire 

számos példa akad. A magyarok békében akarnak élni mindenkivel, de azt szeretnék, hogy a 

magyar közösségeknek is jusson annyi jog, mint Európában bárkinek - mondta. Kiemelten 

szólt az ukrajnai magyar közösség nehéz helyzetéről, szűkülő jogairól. 

 

„Az értelmiség érdeklődik a határon túli magyar kultúra iránt” 
2023. szeptember 26. – Magyar Nemzet 

Irodalomtörténészek, írók és költők vesznek részt minden évben a Határtalan magyar irodalom 

konferencián, Badacsonytomajon. A konferenciára az anyaországból, a Kárpát-medence 

különböző régióiból és a nyugati diaszpórából érkeznek, elhangzott előadásaik anyagát a 

Magyar Napló Kiadó jelenteti meg. Idén ötödik alkalommal találkoztak a rendezvényen, 

amelyet A felvilágosodás, a reformkor és a romantika a nemzet irodalmi tudatában címmel 

rendeztek meg. Kiemelt figyelmet fordítottak Kölcsey Ferenc Hymnusának, Petőfi Sándor és 

Madách Imre születésének 200., valamint Csokonai Vitéz Mihály születésének 250. 

évfordulójára. Az Anyanyelvápolók Szövetsége és a Magyar Napló Kiadó irodalmi 

konferenciáját a badacsonytomaji Egry József Művelődési Házban tartották. Falán a 

konferencián megnyílt kiállítás képei, amelyeket Jankovics Marcell a Madách Imre műve, Az 

ember tragédiája alapján készült filmjéhez használt fel. 

         
Felbontotta a marosvásárhelyi városháza a siralmasra sikerült tanulmányokról 

kötött szerződést  
2023. szeptember 25. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Marosvásárhely polgármesteri hivatala felbontotta azt a két szerződést, amelyeket a város 

kulturális, illetve sport stratégiájának elkészítésére kötött az EuroTop Consulting kft-vel. Az 

erről szóló döntést közösségi oldalán hozta nyilvánosságra az intézmény vasárnap. A 

polgármesteri hivatal közölte, hogy a folyamat során minden törvényes előírást betartottak és 

E
rd

é
ly

 
V

e
ze

tő
 h

ír
e

k
 

https://hirado.hu/kulfold/cikk/2023/09/25/szili-katalin-szerint-europa-stabilitasa-csak-akkor-biztosithato-ha-a-nemzeti-kozossegek-biztonsagban-elhetnek
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2023/09/25/szili-katalin-szerint-europa-stabilitasa-csak-akkor-biztosithato-ha-a-nemzeti-kozossegek-biztonsagban-elhetnek
https://magyarnemzet.hu/kultura/2023/09/a-magyar-irodalmi-hagyomanyok-apolasaert
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/felbontotta-a-marosvasarhelyi-varoshaza-a-siralmasra-sikerult-tanulmanyokrol-kotott-szerzodest
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/felbontotta-a-marosvasarhelyi-varoshaza-a-siralmasra-sikerult-tanulmanyokrol-kotott-szerzodest


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. szeptember 26. 

semmilyen kifizetés nem történt a cég irányába. Az EuroTop Consulting Kft. két, sport- és 

kulturális stratégiának szánt „tanulmányt” állított össze az önkormányzat megrendelésére, a 

dokumentumok azonban hemzsegnek a tárgyi tévedésektől, az egyformán megmosolyogtató és 

elszomorító megállapításoktól, semmitmondó általánosságoktól. Ezeknek a „stratégiáknak” az 

elkészítéséért a polgármesteri hivatallal kötött szerződés alapján az RMDSZ-közeli EuroTop 

Consulting cégnek 141 491 lej járt volna tanulmányonként. 

 

Nincs miért aggódni, nem névsor szerint utalják a Szülőföldön magyarul 

támogatásokat 
2023. szeptember 25. – maszol.ro 

Hivatalosan péntektől kezdődött a Szülőföldön magyarul program részeként nyújtott 

támogatások több ütemben zajló kifizetése. Van, aki már megkapta, és van, aki már a bankba 

készül, hogy megkérdezze, neki miért nem érkezett még be. Az összesen beérkező több mint 

141 000 igénylésből az eddig elbírálásra került 78 132 pályázónak kezdték meg a 2022-2023-

as tanévre szóló támogatások utalását pénteken az OTP Bank Románia tájékoztatása szerint. 

„Nincs olyan rendszer, amire azt tudnám mondani, hogy ez alapján utalják ki. Mivel úgyis csak 

az igényléseknak a fele van kiértékelve, és csak a pályázók felének utalják még a pénzt, nem 

kell kétségbeesni. Én azt tudom mondani, hogy novemberig nincs amiért aggódni, mert addig 

vagy levelet kap, vagy megérkezik a támogatás. Ha egyik sem következik be novemberig, akkor 

érdeklődjön az irodánál, hogy mi az helyzet” – mondta el kérdésünkre Ady-Kovács-Ferenczi 

Noémi, programkoordinátor. Elmondta, vannak, akik bemennek a bankba érdeklődni, és mivel 

„ott csak azok listáját látják, akiknek azon a héten esedékes a pénz, sokaknak csak azt a választ 

adják, hogy nincs a listán. Ilyenkor kétségbeesnek, és felhívnak minket”, magyarázta Ady-

Kovács-Ferenczi Noémi. 

 

Átadták a Rákóczi Szövetség ösztöndíjait 
2023. szeptember 25. – Nyugati Jelen 

A szeptemberi iskolakezdést követően külhoni magyar iskolakezdők ezreit köszönti a Rákóczi 

Szövetség, szüleiknek kifejezve elismerését és köszönetét a magyar iskolaválasztásért. Az 

iskolakezdés anyagilag sem könnyű időszak a családok számára. Ezt igyekszik megkönnyíteni 

a Rákóczi Szövetség az előkészítő osztályosoknak felajánlott iskolatáskával és egy jelképes 

összeggel, amit idén szeptember 23-án a Megbékélési parkban adtak át az illetékeseknek a 

Rákóczi Szövetség képviselői.  „A táska, illetve ez a kis anyagi hozzájárulás megkönnyíti a 

családoknak az iskolakezdést. Ez egyben a köszönet a szülőknek a döntésért, hogy a magyar 

oktatást választották gyermekeik számára. Biztosak vagyunk benne, hogy a legjobb döntést 

hozták meg, hisz az anyanyelven való oktatás záloga annak, hogy a gyermekek minél többet 

sajátítsanak el abból a tudásból, amire szükségük van az életük folyamán. Illetve a biztosítéka 

annak, hogy Aradon és Arad környékén újabb és újabb magyar identitású, magyar kultúrában 

felnövő generációk legyenek, és nekünk ez a legfontosabb, hogy évtizedek múlva is legyenek 

olyanok, akik Aradi Magyar Napokat szervezzenek közösségünknek, és legyen egy népes számú 
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közösség, amely igényli ezeket a programokat, és részt vesz a rendezvényeken” – mondta az 

ösztöndíjak kiosztása előtt Faragó Péter képviselő. 

 

„Nem félek attól, hogy nehézségek érnek Bukarestben” – Lingvai Dóra egyedüli 

magyarként jutott be a bukaresti rendőrakadémiára 
2023. szeptember 25. – maszol.ro 

Habár a bukaresti rendőrakadémia négy kisebbségi helyet tartott fenn a magyar anyanyelvű 

jelentkezők számára, idén egyedül csak a máramarosszigeti születésű Lingvai Dóra nyert 

sikeres felvételt. Megkeresésünkre elárulta, hogy a Leőwey Klára Elméleti Líceum 

végzettjeként jól ismeri a román nyelvet, azonban más magyar anyanyelvű jelentkezőkhöz 

hasonlóan számára is megnehezítette a felkészülést az, hogy az összes vizsga román nyelven 

volt. Nem csupán magyar, hanem női jelentkezőkből is kevés volt, amit Dóra elsősorban a 

megnehezített tornavizsgával magyarázott. Máramarosszigeten született és iskolai 

tanulmányait is a város egyetlen magyar oktatási intézményében végezte. Diákévei alatt Dóra 

aktív közösségi életet élt: a helyi magyar néptánccsoport táncosa, valamint a cserkészcsapat 

egyik vezető alakja volt. Mint mondta, utóbbi nagyban megerősítette benne annak gondolatát, 

hogy rendőr szeretne lenni. 

 

„Tovább visszük Duray Miklós örökségét” 
2023. szeptember 25. – Nyugati Jelen 

Fennállásnak 30. évfordulóját ünnepelte 2023. szeptember 23-án a temesvári Szórvány 

Alapítvány. A VIII. Temesvári Magyar Napok keretén belül a Városháza projektközpontjában 

megtartott ünnepi ülés és szakmai konferencia díszvendége dr. Dupka György, kárpátaljai 

történész, író volt. A jubileumi rendezvény keretében átadták a tízévente odaítélésre kerülő Pro 

Minoritate-díjakat. A Projektközpont zsúfolásig megtelt konferenciatermének közönségét dr. 

Bodó Barna, a Szórvány Alapítvány elnöke köszöntötte, felidézve az annak idején egyesületként 

bejegyzett civil szervezet alapításának körülményeit, célkitűzéseit, magának a szórvány 

fogalomnak a jelentését. „A szórvány olyan kisebbségi léthelyzet, amelyben az önazonos 

nyelvben és kultúrában való megmaradás belső forrásokból megoldhatatlan. A szórvány a 

nemzet határa. A határát minden kulturális nemzet védi, mert a határ védendő” – hangsúlyozta 

dr. Bodó Barna, aki szerint a szórványban élő közösségeket segíteni kell a megmaradásban, 

mert ellenkező esetben a leépülési folyamatok megállíthatatlanná válnak. 

 

Szilágysági Magyar Napok: „Ezt a jövőben is meg kell őrizni” 
2023. szeptember 25. – maszol.ro 

A vasárnapi borongós idő sem tartotta vissza Szilágyság magyar közösségét attól, hogy az 

elmúlt évtizedekhez hasonlóan idén is részt vegyenek a zilahi Szikszai parkban megrendezett 

Szilágysági Magyar Napokon. Az esemény ezúttal is nagy népszerűségnek örvendett, a 

polgármesteri hivatal mögötti parkolóban több mint negyven magyar település képviseltette 

magát, a nap folyamán pedig több ezren fordultak meg a téren, amely lassan már kicsinek 

bizonyul.  
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A szlovák politikának is jót tenne, ha újra lenne magyar párt a parlamentben – 

interjú Balogh Csaba pozsonyi magyar nagykövettel 
2023. szeptember 25. – ma7.sk  

Amíg nem beszélhetünk a magyar közösség teljes jogegyenlőségéről, addig van létjogosultsága 

az etnikai politikának – mondja dr. Balogh Csaba, aki szerint a Szövetségnek van esélye a 

parlamenti bejutásra, a felvidéki magyaroknak tehát tudatosítaniuk kell a választások tétjét. 

Nem mindegy, hogy mi döntünk magunkról, vagy rólunk döntenek. Magyarország pozsonyi 

rendkívüli és meghatalmazott nagykövetét a választásokról, Orbán Viktor üzenetéről, a 

történelmi sérelmekről és a migrációról is kérdeztük. "Szeretnék mindenkit megnyugtatni, 

természetesen a helyzetet tudjuk kezelni. A kormányzati, és a két rendőri szervezet közötti 

együttműködés évek óta kiváló. Szlovákia rendőri egységekkel folyamatosan jelen van a 

magyar–szerb határon, segít nekünk a határzár érvényesítésében. Ami kampánytémává tette a 

migrációt, abban semmi új nincs. 2022-ben az illegális migráció mértéke a balkáni útvonalon 

újra elérte a 2015-ös csúcsot, idén valószínűleg meg is haladja. Ennek okai nem a térségünkben 

keresendők, hanem a Közel-Keleten lejátszódó folyamatokban, illetve az embercsempészek 

által az elmúlt 5-6 évben kidolgozott üzleti modell is erősíti a migrációt. Az időjárás is hatással 

van a számok dinamikus növekedésére. Dél-Szlovákiában a helyzet súlyosbodása tehát 

egyrészt azzal függ össze, hogy az abszolút számok nőnek, másrészt az embercsempészek 

mindig új és új útvonalakat keresnek." – fogalmazott a nagykövet.  

 

Farkas Zsolt: Mutassuk meg, még élni akar a szülőföldjén a felvidéki magyar 
2023. szeptember 25. – ma7.sk  

Szeptember 30-án parlamenti választást tartanak Szlovákiában. A felvidéki magyarság 

szempontjából nagy a tét, hiszen jelenleg nincs képviseletünk a szlovák törvényhozásban. A 

választások esélyeiről, jelentőségéről Farkas Zsoltot, a szőgyéni katolikus egyházközség 

plébánosát, a Jópásztor Alapítvány elnökét kérdeztük. „A felvidéki magyar közösség 

szeptember 30-án újabb esélyt kap arra, hogy képviselete legyen a szlovák parlamentben, ami 

azt jelentené, hogy nagyobb beleszólási lehetősége lenne a mindennapjainkat érintő kérdések 

megoldásába. Szükségünk van arra, hogy az anyaország támogatása mellett a saját választott 

képviselőink is kiálljanak az érdekeink mellett a szlovák parlamentben. Itt az idő, hogy 

megmutassuk magunkat, még élni akar a szülőföldjén a felvidéki magyar!" – fogalmazott 

Farkas.  

 

Pandy Péter: Spórolni kell, de nem a szociális juttatásokon! 
2023. szeptember 25. – ma7.sk  

A ta3 hírtelevízió Téma című műsora hétfő délben sugározta a Pandy Péter (Szövetség) és 

Denisa Saková (Hlas-SD) vitáját. A műsort Branislav Král, a televízió gyakorlott riportere 

vezette. Mindkét vendég saját pártja jelöltlistáján a 2. helyről indul a szombati előrehozott 
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parlamenti választáson. A műsorvezető szinte szándékosan Pandy Pétert beszéltette a vita 

kezdetén, ami természetesen azt is eredményezte, hogy a jelölt rendelkezésére álló 10 perces 

időkeret gyorsan fogyott. Amikor Saková az első válaszába belekezdhetett, Pandy már három 

kérdésen is túl volt. Feltűnő volt az is, hogy a televízió részéről a Szövetség választási esélyeinek 

legutóbb mért adatairól (5,4%) egy szót sem szóltak és ennél jóval kisebb számot emlegetve 

igyekeztek azt sugallani, hogy a párt bejutási esélyei alacsonyak. Ez kétségkívül övön aluli ütés 

volt. Pandyt ez nem hozta ki a sodrából és Churchill-t idézve elmondta, hogy választásokat és 

nem közvélemény-kutatásokat kell nyerni.  A civilben ügyvédként dolgozó Pandy választékos 

szlováksággal mondta el a válaszait, amelyek lényege a továbbiakban elsősorban a Dél- és 

Délkelet-Szlovákia diszkriminációja, valamint magasra szökött államadósság kezelése volt. 

Kijelentette, ezen a vidéken nem csak magyarok és más kisebbségi közösségek élnek, a régió 

mostohagyerekként való kezelése az itt élő szlovákságot is sújtja. 

 

A Szövetség pótolná az infrastrukturális fejlesztések terén mutatkozó hiányt 
2023. szeptember 25. – ma7.sk, felvidek.ma  

A Szövetség párt szeptember 25-én a komáromi Monostori híd előtti körforgalomnál, az 

inkubátorház közelében tartott sajtótájékoztatót. A Nyitra megyére és azon belül a Komáromi 

járásra vonatkozó, kétnyelvű programbemutatón Mózes Szabolcs - a hazai magyar párt 

alelnöke, Csenger Tibor – annak Nyitra megye alelnöke, valamint Andruskó Imre és Orosz Örs 

megyei, illetve komáromi városi képviselő tájékoztatta a média képviselőit. A térség parlamenti 

képviselőjelöltjei közül jelen volt még Bauer Ildikó, aki szintén megyei képviselő. Az online 

közvetített sajtótájékoztató első része szlovákul, második része pedig magyarul hangzott el. 

Orosz Örs először üdvözölte és bemutatta a kollégáit. Mint mondta, ezen az elkerülőúton kívül 

a korszerűsített csallóközi vasútvonal, valamint Érsekújvár, Ógyalla, Vágsellye és Ipolyság 

elkerülőútjai is hiányoznak. "Olyan mértékű tranzitforgalmi terhelést kap ez a régió, amire 

nincs felkészülve. Hiszem, hogy a pártunk az egyetlen olyan párt, amely Dél- és Kelet-Szlovákia 

ügyeit hajlandó felvállalni és amely megígéri önöknek: tenni fog annak érdekében, hogy 

városainkat mentesítsük ettől az óriási, brutális, kibírhatatlan tranzitforgalomtól.”   

 

Itt az idő! Teltház a Szövetség dunaszerdahelyi kampányzáróján is 
2023. szeptember 25. – ma7.sk  

A Szövetség Csallóköz szívében, Dunaszerdahelyen is képviselte magát egy nagyszabású, neves 

felvidéki művészekkel tűzdelt kampányrendezvényen, ahol felhívták a jelenlevők figyelmét 

arra, hogy nincs idő a tétovázásra, a felvidéki magyarságnak sok évnyi árvaság után a 

törvényhozás asztalánál a helye. A rendkívül jó hangulatú rendezvény közönségét nézve értő 

fülekre és érző szívekre találtak az üzenetek, amelyek aláhúzták, mennyivel lenne más a 

felvidéki magyarság pozíciója egy erős parlamenti érdekképviselettel.  Hájos Zoltán, 

Dunaszerdahely polgármestere, aki maga is az indulók között szerepel, bemutatta a jelölteket. 

Mózes Szabolcs, a Szövetség alelnöke beszédében felelevenítette, hogy három évvel ezelőtt 

minden harmadik magyar adta le voksát szlovák pártokra. A jelöltek bemutatása és az alelnök 

beszéde után a színpadot neves művészeink vették birtokba, Derzsi György, Kovács Koppány, 

Korpás Éva, Szarka Tamás, Rigó Mónika, Vadkerti Imre és Zsapka Attila a Szőttes Kamara 
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Néptáncegyüttes kíséretében emelték a hangulatot. Egy korábbi beszélgetésben Vadkerti Imre 

elmondta mi, magyarok úgy vagyunk „összerakva”, és ezt látod ezek szerint te is, hogy ha 

megszólal egy fajsúlyos nemzetébresztő zene, akkor nincs olyan magyar ember, akinek ne 

dobbanna nagyot a szíve.  

 

Vincze Loránt: a felvidéki magyarok szavazatukkal adjanak eszközt a Szövetség 

kezébe! 
2023. szeptember 25. – felvidek.ma  

A Szövetség támogatására biztatja a felvidéki magyarokat a szombati választásokon Vincze 

Loránt, az RMDSZ európai parlamenti képviselője, a FUEN elnöke. Közösségi oldalain 

közzétett videóüzenetében új esélynek nevezte a szombati választást a felvidéki magyar 

közösség pozsonyi képviseletének biztosítására. „Nagyon hosszú volt a parlamenten kívüliség. 

Sok vita, sok hibás döntés jellemezte az elmúlt tizenhárom évet. Egy dolog azonban biztos, és 

ezt erdélyi politikusként, de mégis a felvidéki magyar valóság ismerőjeként mondom: ezek az 

évek nem erősítették meg a felvidéki magyarságot, nem javították az életét, nem oldották meg 

az anyanyelvhasználatot, a dél-szlovákiai települések alulfinanszírozását” – emlékeztetett. 

Meggyőződését fejezte ki, hogy a felvidéki magyar Szövetség megkötése és annak indulása a 

választáson arra jelent lehetőséget, hogy a megoldatlan ügyeket a szlovákiai Nemzeti 

Tanácsban elkötelezett magyar politikusok vegyék kézbe. Az EP-képviselő arra figyelmeztetett, 

hogy sem a hamis próféták, sem a választások előtt magyar nyelvű plakátot fizető szlovák 

politikusok nem fognak magyar ügyeket képviselni. 

 

Sólymos: Vannak még csodák! 
2023. szeptember 25. – Új Szó  

Mi kell ahhoz, hogy a Kékekkel együtt induló Híd a parlamentbe jusson, mely szlovák pártokkal 

tudnának együttműködni és milyen jövő elé néz a szlovákiai magyar politikum a választás után, 

egyebek mellett erről is beszélgettünk Sólymos Lászlóval, a Híd elnökével. „Ha az elmúlt három 

év tapasztalatát egy mondatban szeretném összefoglalni, akkor azt tudnám mondani, nem 

szabad erőltetni azt, ami nem megy. Ki kell találni olyan formát, amely működik és eredményre 

vezet. Nem biztos, hogy az a megoldás, egy pártunknak kell lennie. A tapasztalat ugyanis az, 

hogy ez nem megy. Merthogy vannak olyanok, akik nem tűrik el a másfajta véleményt, például 

azt, hogy valaki akár csak egy minimális kritikával illeti a magyar kormány valamilyen lépését. 

Ők ezt egyszerűen nem tudják elviselni. Felesleges börtönrácsokkal körbezárni magunkat, ha 

egyszerűen nem tudunk ott megmaradni. Láttuk, hogy ez nem működik. Az egységes MKP 

idején 1998 és 2007 között ez azért működött, mert volt egy olyan vezetője a pártnak, aki ezt 

össze tudta fogni (akkor az MKP elnöke Bugár Béla volt, szerk. megj.). Egy ilyen vezető 

hiányában esély sincs arra, hogy egyesített párt egyben maradjon. A parlamenti választás 

eredményét látva el kell majd gondolkodunk azon, hogy mi az a megoldás, amellyel növelni 

tudjuk a szlovákiai magyarok képviseletét a parlamentben. Egy dolog biztos, az olyan formájú 

etnikai politizálásnak, mint amilyen az 1998 és 2007 között volt, minden bizonnyal vége. Nem 

fog tudni működni." – emelte ki Sólymos.  
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Eddig ennyit költött a kampányra a Szövetség, a Kékkel együtt induló Híd és a 

Magyar Fórum 
2023. szeptember 25. – Új Szó  

Egyenként akár egymillió eurót is elkölthet a választási kampányára a Szövetség és a Kékekkel 

együtt induló Híd. A Magyar Fórum ennek az alig egyharmadából szeretné népszerűsíteni 

magát. A transzparens számlájuk tanúsága szerint a Szövetség vasárnapig 682 499 eurót 

költött el a kampányára. A pártok kampánykiadásait monitorozó Transparency International 

Slovensko (TIS) szerint például a Szövetség 23 617 eurót költött Facebook-reklámra, ezen belül 

legtöbbet, 8369 eurót, Gyimesi György népszerűsítésére, 13 300 eurót pedig a Google-

hirdetésekre fordítottak. A TIS azt is értékeli, mennyire átlátható egy párt kampánya. Olyan 

mutatókat vesznek figyelembe, mint például, hogy az adott párt mennyire részletesen 

tájékoztat a kampánykiadásai forrásáról, az egyes tételek felhasználásáról stb. Ezek alapján a 

TIS a Szövetség kampányát a kifogásolható kategóriába sorolta, 54,3 százalékra értékelte 

annak átláthatóságát. Ľuboš Kostelanský, a TIS munkatársa lapunknak elmondta, a Szövetség 

feléjük azt jelezte, nagyjából egymillió eurót fognak költeni a népszerűsítésükre, így a 

transzparens számlájukon még a napokban további mozgás várható. 

 

Gyimesi: Az állam nem takarékoskodhat a családokon 
2023. szeptember 25. – ma7.sk  

A Szövetség listáján 149. számmal induló Gyimesi György volt a közszolgálati Szlovák Televízió 

választási műsorának vendége. A politikus elmondta: az államnak törekedni kell a 

kiegyensúlyozott költségvetésre, de ez nem történhet a családok kárára. Gyimesi Jaroslav 

Naďgyal (Demokrati) és Erika Jurinovával (OĽANO) vitázott, azaz korábbi párttársaival, év 

elején még mindhárman az OĽANO-ban politizáltak. Abban mindhárom politikus egyetértett, 

hogy a szeptember 30-ai előrehozott választás útkereszteződést jelent Szlovákia számára. 

Gyimesi szerint arról is döntünk, hogy Szlovákia önálló, szuverén ország lesz-e, vagy folytatjuk 

a hajbókolást a nagyhatalmaknak. Naď attól óvott, nehogy az ország Oroszország vazallusa 

legyen, Jurinová pedig a közélet további megtisztítását ígérte. Gyimesit a Szövetség Most-Híd 

platformján belüli szakadásról is kérdezték, ő azonban határozottan visszautasította, hogy 

szakadás történt volna. 

 

Lánczi Tamás: jó döntés lenne a magyar párt bevonása a szlovák kormányba 
2023. szeptember 25. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Index.hu, Demokrata 

Jó döntés lenne az egységes felvidéki magyar párt, a Szövetség bevonása a szlovák kormányba, 

mert a magyarok kompromisszumképesek - hangsúlyozta Lánczi Tamás politológus az M1 

aktuális csatorna hétfő délelőtti műsorában. Lánczi Tamás a szombati szlovákiai parlamenti 

választással kapcsolatban azt mondta, hogy jelenleg Robert Fico pártja tűnik a 

legnépszerűbbnek, de várhatóan nem tud majd abszolút többséget szerezni, koalíciós 

kormányt kell alakítani, és több pártot is be kell vonni. A magyar párt bevonása pedig elég jó 

döntés lenne, mert a magyarokkal könnyű megegyezni, nem ideológiai kérdésekről folyna 
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velük a vita, hanem pragmatikus dolgokat kérnének, például az oktatás helyzetének rendezését 

és fejlesztések elindítását - vélekedett a politológus.  

   
Németország belgrádi nagykövetével találkozott Kovács Elvira 
2023. szeptember 25. – Magyarszo.rs, PannonRTV 

A német baráti tagozat, a külügyi bizottság, valamint az európai integrációs bizottság tagjaival 

indítványozott véleménycserét az elmúlt napokban Anke Konrad Németország belgrádi 

nagykövete. Az immár egy éve Szerbiában szolgálatot teljesítő nagykövet asszony 

kiemelkedően fontosnak tartja a parlamenti munkát – áll többek között Kovács Elvira, a 

köztársasági parlament alelnöke, és az Európai Integrációs Bizottság elnöke Facebook-

bejegyzésében. Mint megállapította, a találkozón tartalmas beszélgetést folytatattak, és 

bizonyosságot nyert, hogy az együttműködést folytatni kell, annál is inkább, mert Németország 

Szerbia fontos gazdasági partnere, jelentős befektető, ugyanakkor támogatója a régió európai 

közeledésének is. „Megegyeztünk abban is, hogy Szerbiát mindannyian az EU teljesjogú 

tagjaként szeretnénk látni mihamarabb" – áll a bejegyzésben. 

 

Fremond: Erősíteni kell a szakkollégiumi rendszert 
2023. szeptember 25. – PannonRTV 

Fontos megerősíteni a középiskolai szakkollégiumi rendszert a magyarlakta vajdasági 

településeken, városokban - erről is beszélt a Szabadkai Magyar Rádió reggeli műsorában 

Fremond Árpád. Az MNT elnöke elmondta, hogy Topolyán túljelentkezés van, valamint 

Szabadkán lenne még igény több férőhelyre. Illetve fontos, hogy az olyan középiskolai 

központok mint Magyarkanizsa, Óbecse, Temerin, szakkollégiumi rendszerrel erősödjenek. 

Mindez a szülőföldön maradás miatt is jelentős. Fremond az interjúban beszélt az MNT 

stratégiáiról, amelyeket az év végéig fogadnának el. 

 

Almási Szilárd, a VMDK szabadkai ügyvezetője a migrációs helyzetről 
2023. szeptember 25. – PannonRTV 

Tarthatatlan a migrációs helyzet Szabadkán és környékén – mondta Almási Szilárd, aki a 

Vajdasági Magyarok Demokratikus Közössége képviseletében tartott sajtótájékoztatót, 

amelyen csak a Pannon RTV stábja jelent meg. Almási elmondta, hogy a VMDK többször 

javasolt olyan terveket, amelyek javíthatnának a migrációs helyzeten, de most kizárólag 

Szabadkára szeretnének fókuszálni, mert szerinte a migrációs helyzetet totális megszállásként 

kell értelmezni, egyre többen vannak, egyre agresszívabbak. 

 

Topolyai fejlesztések - Víztisztító, úthálózat, medence, vasút 
2023. szeptember 25. – PannonRTV 

Jelentősen javult Topolyánál a Bács-ér szennyezettségi szintje, ami többek között a városi 

szennyvíztisztító kiépítésének köszönhető - jelentette ki a Közügyekben Szatmári Adrián. 
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Topolya polgármestere kifejtette, akkor lesznek elégedettek, hogyha az ipari felhasználók is 

kiépítik a saját szennyvíztisztítójukat, és a patak visszanyeri eredeti állapotát. Az úthálózat 

javításán is folyamatosan dolgoznak. Új burkolatot kapott a Topolya és Cserepes közti 

útszakasz. Hamarosan a Zentagunaras és Gunaras közötti útszakasz is megújul. A 

Közügyekben a polgármester szólt a medence kiépítésének projektjéről és a községben zajló 

vasútépítésről is. 

 

Együtt élnek az Újfaluban 
2023. szeptember 25. – PannonRTV 

18. alkalommal tartották meg Óbecsén a III. helyi közösségben a falu napját. Az újfalusiakat a 

rossz időjárás sem riasztotta el a rendezvénytől: tömeges volt a főzőverseny, és az iskola 

tornatermébe kényszerült programokra is sokan voltak kíváncsiak. 27 csapat főzött vasárnap 

délután Óbecsén az újfalusi falunapon. A szakácsoknak az sem szegte a kedvét, hogy a rossz 

idő miatt a fedett piactérre kényszerültek. A Szakemberek nevű csapat főszakácsa szerint 

egyetlen titka van a marhapörkölt receptjüknek. 

 

Ünnepelt Hertelendyfalva 
2023. szeptember 25. – PannonRTV 

A református templom felszentelésének és a bukovinai székelyek e tájra való telepítésének 

évfordulóját ünnepelte a közösség Hertelendyfalván. A helyi református templomot a mellette 

lévő szlovák evangélikus templommal együtt 1902-ben szentelték fel szeptember utolsó 

vasárnapján, egy napon. Azóta kirváj napját faluünnepként éli meg e többnemzetiségű 

közösség. Idén a bukovinai székely reformátusok a templomi ünnep alkalmával az Al-Dunához 

való telepítés 140 éves évfordulójára is emlékeztek. 

       
Magyarország segít – a háborúban elesett Pirigyi István hozzátartozóinak 

nyújtottak át támogatást 
2023. szeptember 25. – Karpat.in.ua 

Rövid időn belül újabb magyar származású kárpátaljai katona hozzátartozójának nyújtottak át 

anyagi támogatást Magyarország Ungvári Főkonzulátusán. Ezúttal az ukrán – orosz háborúban 

51 éves korában elesett Pirigyi István lánya, Valéria érkezett a külképviseletre. A fronton 

őrmesteri rangban szolgáló Pirigyi Istvánt 2023 áprilisában sorozták be a hadseregbe. 

Szeptember 5-én érte a hősi halál. Két gyermeke gyászolja. 

 

Ülésezett a Kárpátaljai Tehetségsegítő Tanács 
2023. szeptember 25. – Kárpátalja.ma 

Online formában tartotta soron következő ülését a Kárpátaljai Tehetségsegítő Tanács 

szeptember 22-én. A tanács céljai között szerepel a kárpátaljai általános és középiskolákban 

tanuló magyar tehetségek felkutatása, támogatása, segítése tehetségük kibontakoztatása 
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https://pannonrtv.com/rovatok/onkormanyzatok/egyutt-elnek-az-ujfaluban
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/unnepelt-hertelendyfalva
https://life.karpat.in.ua/?p=162842&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=162842&lang=hu
https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/ulesezett-a-karpataljai-tehetsegsegito-tanacs-2/
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érdekében. A tanács 54 tagja – köztük iskolaigazgatók, főiskolai tanárok, koordinátorok, 

tantárgyfelelősök – elkötelezetten folytatja munkáját a tehetséggondozás terén, teljes 

kárpátaljai lefedettséggel, hogy minél jobb és értékesebb lehetőségeket kínáljon a jövő 

tehetségei számára. 

 

Új épületben kezdte az idei tanévet az MCC beregszászi képzési központja 
2023. szeptember 25. – Karpat.in.ua 

Az MCC az új beregszászi képzési központjában tartotta tanévnyitó ünnepségét. Gulyás 

Gergely, Miniszterelnökséget vezető miniszter kijelentette: Magyarország támogatja 

Kárpátalját, az itt élőket, támogatja a kárpátaljai magyarságot, az alapvetői jogaik biztosítását, 

a nyelvhasználati jogaik visszaszerzését, mindenekelőtt az anyanyelv szabad használatát, 

különösen az oktatásban. Viktor Mikita, a kárpátaljai katonai közigazgatás vezetője 

megköszönte Magyarország Ukrajnának nyújtott humanitárius segítségét. Rámutatott: az 

orosz agresszor ellen hősiesen harcoló ukrán katonáknak, köztük a magyar nemzetiségűeknek 

is köszönhető, hogy ezt a tanévnyitót is nyugodt körülmények között lehessen megtartani 

Kárpátalján. Babják Zoltán, a Beregszászi Kistérség polgármestere köszönetet mondott 

mindazoknak, akik részt vállaltak abban, hogy az intézmény Beregszász egyik leg patinásabb 

épületében folytathatja tevékenységét. 

 

Megkezdődtek a foglalkozások a „GENIUS” Kézilabda Tehetségpontokban 
2023. szeptember 25. – Kárpátalja.ma 

A „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolával és 

a Magyar Kézilabda Szövetség Sportakadémiai Központjával együttműködve, a Magyar 

Kézilabda Szövetség, valamint a Magyar Kormány támogatásával a 2023-2024-es tanévben 

folytatja tehetséggondozó munkáját a Kézilabda Tehetségpontokban, melynek célja a 

kézilabdasport népszerűsítése Kárpátalja iskoláiban, az ifjú tehetséges kézilabdázók 

felkutatása, versenylehetőség biztosítása. 

 

A Kárpátaljai Kultúrkaraván meghívására Makkosjánosiban koncertezett Palya 

Bea 
2023. szeptember 25. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Kultúrkaraván program keretében az „Egyszálének” című előadásával lépett fel a 

makkosjánosi Helikon hotel rendezvénytermében Palya Bea. A kultúrkaraván munkatársai 

komoly hangsúlyt fektetnek arra, hogy estjeikkel és programjaikkal a legszélesebb körben érjék 

el a kárpátaljai zenekedvelő közönséget. A művésznő nem csak egy koncertre érkezett 

vidékünkre, hiszen a vállalkozó kedvűek számára másnap egy workshopot is tartott, Énekeld 

magad szabaddá címmel. A Kárpátaljai Kultúrkaraván további előadásairól az érdeklődők a 

szervezet közösségi oldalán találhatnak információkat. 
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https://life.karpat.in.ua/?p=162909&lang=hu
https://karpatalja.ma/karpatalja/sport/megkezdodtek-a-foglalkozasok-a-genius-kezilabda-tehetsegpontokban/
https://life.karpat.in.ua/?p=162855&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=162855&lang=hu
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Továbbra is szívvel-lélekkel segítik a sérült gyerekeket a Nefelejcs munkatársai 

Mezőváriban 
2023. szeptember 25. – karpataljalap.net 

A Mezőváriban 2014-ben alapított Nefelejcs Rehabilitációs Központ a környéken egyedülálló 

módon segíti a fogyatékkal élő gyermekeket és családjaikat. A rehabilitációs központban 

korszerű akadálymentes foglalkoztatóhelyiségek, megfelelő környezet és szakemberek – 

fejlesztőpedagógus, gyógypedagógus – segítségével fejlesztik a fogyatékkal élő gyermekek 

képességeit. A „fogyatékosság” definíciója és tipológiája önmagában nem hordoz negatív 

tartalmat, de a hozzá kapcsolódó attitűdök lehetnek degradálóak, amelyek a társadalmi 

környezet reakcióinak az eredményei. A Nefelejcs központban zajló programnak kettős 

küldetése van: mindent megtenni a gyerekekért, hogy az életük élhetőbb legyen, és segíteni a 

családoknak, amelyek ilyen megpróbáltatás alatt élik az életüket. 

 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. szeptember 25. – Kossuth Rádió 

 

Székelykaput avattak a zoboralji Nagycétényben és átadták a felújított vásárúti templomot. 

Mindkét hétvégi, felvidéki esemény a magyar összetartozás és összefogás eredménye. Haják 

Szabó Mária összefoglalója. 

 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola hétvégi tanévnyitó ünnepségén a magyar 

kormány kulturális és innovációs minisztere, Csák János kijelentette: Magyarország támogatja 

és támogatni is fogja a kultúrát és a kultúrát átadó intézményeket mindenütt, ahol a világon 

magyarok élnek. 

 

Temesváron évek óta a Magyar Napokon, az Opera téri nagyszínpadon köszöntik a 

tanulmányaikat magyar nyelven kezdő kisdiákokat, majd átadják a Rákóczi Szövetség 

ösztöndíjait. Maga a támogatás és a nyilvánosság is erősíti a szülőket választásuk 

helyességében. Ez is az oka annak, hogy a népességfogyás ellenére a megyében magyarul 

tanulók száma nem csökkent az elmúlt évtizedben.  
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https://karpataljalap.net/2023/09/25/tovabbra-szivvel-lelekkel-segitik-serult-gyerekeket-nefelejcs-munkatarsai-mezovariban
https://karpataljalap.net/2023/09/25/tovabbra-szivvel-lelekkel-segitik-serult-gyerekeket-nefelejcs-munkatarsai-mezovariban
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Ünnepi istentiszteleten Zajzoni Rab István-díjat vehetett át Szili Katalin. A tragikus sorsú 

barcasági csángó költőről elnevezett díjat hagyományosan a négyfalusi Szent Mihály Napok 

idején adják át Brassóban. Az elismerést a közösségért és az összmagyarságért végzett 

szolgálatért veheti át minden évben négy személy vagy intézmény képviselője. Idén a díjazottak 

között volt Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó is, akit Veres Emese-Gyöngyvér kért 

mikrofon elé. 

 

A Magyarok kenyere - 15 millió búzaszem program ma már szinte egész évben zajlik. Nemcsak 

Magyarország, de az egész Kárpát-medence magyarlakta településeiről ajánlanak fel búzát, és 

amint hallani fogjuk, nemcsak a rászoruló magyar gyermekeket segítő szervezeteknek. A 

székelyföldi gazdák a Csíkszéki Gazdanapon ajánlották fel terményeiket a Dévai Szent Ferenc 

Alapítványnak. Oláh-Gál Elvira összeállítása az alapítvány Csíkszentsimoni Szent László 

központjában készült.   

 

Az Újvidéki Színház idei drámaíró versenyét a korábbi hagyományokhoz híven ismét a magyar 

dráma napjához időzítették.  A többnapos rendezvényről Ternovácz István küldött hangképes 

összeállítást.  

 


